
 دولت سیزدهم به چه میزان موفق شده سرمایه اجتماعی را 
ارتقا بدهد؟ آیا رویکردی که دولت در پیش گرفته در نهایت به 

افزایش سرمایه اجتماعی بیشتر منجر خواهد شد؟
سرمایه اجتماعی مفهومی در جامعه شناسی است که در تجارت، 
اقتصاد و علوم انسانی که در راستای ارتباطات درون و برون گروهی از 
آن استفاده می شود. البته تعاریف مختلفی برای سرمایه اجتماعی وجود 
دارد اما این مفهوم یکی از کلیدواژه های کلان جهان مدرن است که در 
رویکردهای مختلف مورد توجه قرار گرفته است. سرمایه اجتماعی را 
نمی توان در مسائل اقتصادی خلاصه کرد و کسانی که تلاش می کنند 
سرمایه اجتماعی را به اقتصاد گره بزنند اشتباه می کنند. سرمایه اجتماعی 

می تواند شامل بینش افراد نیز شود. سرمایه 
اجتماعی یکی از مفاهیمی است که در توسعه 
و ثبات اجتماعی هر جامعه نقش مهمی دارد. 
اهمیت سرمایه اجتماعی به میزانی است که از 
آن به عنوان ثروت نامرئی یک کشور نام برده 
می شود. هنگامی که در جامعه ای سرمایه 
اجتماعی کاهش پیدا می کند مشارکت های 
سیاسی و اجتماعی نیز کاهش پیدا می کند. 
از سوی دیگر بی اعتمادی، ناامیدی و احساس 
محرومیت نیز در آن جامعه افزایش پیدا 
می کند. واقعیت این است که شرایط زندگی 
خانواده ها به شکلی رقم خورده که سطح 
اعتماد اجتماعی در بین مردم کاهش پیدا کرده 
است. آیا امروز می توان عنوان کرد که مردم به 
عملکرد فلان مدیر اعتماد دارند. هنگامی که 
اعتماد اجتماعی در جامعه کاهش می یابد آن 
جامعه در مسیر رشد و توسعه قرار نخواهد 
گرفت. واقعیت این است که در شرایط کنونی 
بسیاری از مدیرانی که به کار گرفته شده اند 
درک درستی از مفهوم توسعه اجتماعی ندارند 
و این مفهوم در بین بازی های سیاسی گم شده 

است. امروز سخنانی که از زبان برخی نمایندگان مجلس گفته می شود 
برخلاف خواست مردم است. هنگامی که نمایندگان قوانینی تصویب 
می کنند که در زندگی مردم تأثیر چندانی ندارد مردم نسبت به عملکرد 
آنها بی اعتماد می شوند. در شرایط کنونی مردم نیاز به امنیت فکری دارند. 

  چگونه می توان امنیت فکری مردم را افزایش داد؟
جامعه ای دارای آرامش است که همه چیز در سر جای خود قرار داشته 

باشد اگر در جامعه ای هر چیزی در سر جای خود قرار نداشته باشد 
به صورت طبیعی مردم آن جامعه عصبی می شوند. در چنین شرایطی 
افراد جامعه اعتماد خود را نسبت به یکدیگر از دست می دهند. درنتیجه 
هنگامی که افراد جامعه به هم اعتماد نداشته باشند به مدیران نیز اعتماد 
نخواهند داشت. در هیچ کشوری وعده مشکل مردم را حل نکرده و بلکه 
رفاه بیشتر و رسیدگی به مشکلات مردم بوده که مردم را نسبت به آینده 
امیدوار نگه داشته است. در کشورهای جهان همه روسای جمهوری 
تلاش می کنند بیکاری را در جامعه کاهش بدهند. به همین دلیل نیز 
اگر در زمان یک رئیس جمهور بیکاری در جامعه ای افزایش پیدا کند 
مردم آن کشور دیگر به آن رئیس جمهور رأی نمی دهند و فرد دیگری 
را انتخاب می کنند. از منظر جامعه شناختی در 
شرایط نامناسب اقتصادی فساد و بزهکاری 
اجتماعی افزایش پیدا می کند. نکته مهم 
در این زمینه این است که افزایش مشکلات 
اقتصادی باعث می شود که میزان آسیب های 
اجتماعی ازجمله طلاق اعتیاد افزایش پیدا 
کند. اتفاقی که در کشور ما در حال رخ دادن 
است. آقای رئیسی عنوان می کند که باید 
دستمزد کارگران افزایش پیدا کند و یا جلوی 
گرانی ها گرفته شود. سؤال اینجاست که آیا 
همه کارفرمایان بخش خصوصی به بخشنامه 
توجه می کنند؟ درنتیجه با گفتن و حرف زدن 
مشکلی حل نمی شود، بلکه این عمل دولت 
است که باعث می شود اوضاع اقتصادی بهتر 
شود. فقر با گران کردن کالاهای موردنیاز مردم 
ریشه کن نمی شود. فقر زمانی از بین می رود 
که مردم درآمدی متناسب با تورم موجود در 
جامعه داشته باشند. اگر در سال های گذشته 
فقر در جامعه بیشتر شده به دلیل این است 
که در سال های گذشته حقوقی که به مردم 
داده شده بر اساس تورم موجود در جامعه 

نبوده است. 
  مسائل اقتصادی به چه میزان در کاهش سرمایه اجتماعی 

مردم نقش داشته است؟
اگر دولت قصد دارد سرمایه اجتماعی را افزایش بدهد که براساس آنچه 
آقای رئیسی در انتخابات عنوان کردند قصد چنین کاری را دارند باید 
در این مسیر حرکت کند. سرمایه اجتماعی یک شبه از کاهش نیافته 

که یک شبه دوباره احیا شود. سرمایه اجتماعی در دهه های گذشته و به 
دلایل مختلف و از جمله سوء مدیریت دچار آسیب و کاهش شده و به 
همین دلیل باید دهه ها در مسیر اعتلای آن تلاش کنیم تا دوباره احیا 
شود. واقعیت این است که دولت در زمینه مسائل اقتصادی هنوز هیچ 

تصمیم مهم و تأثیرگذاری نگرفته که در 
زندگی مردم تأثیرگذار باشد. اینکه حقوق 
کارمندان و کارگران افزایش پیدا کرده به 
معنای این نیست که وضعیت مردم بهتر 
شده است. به میزان اینکه حقوق کارمندان 
و کارگران بیشتر شده میزان تورم و گرانی 
نیز بیشتر شده است. حتی در مواردی 
میزان گرانی ها چندین برابر حقوق کارگران 
و کارمندان است. در ماه های گذشته اغلب 
کالاهای موردنیاز مردم به همراه قیمت 
تاکسی و اتوبوس افزایش پیداکرده است. اگر 
تصمیم گیری های دولت کارشناسی تر بود 
به جای اینکه به حقوق کارمندان و کارگران 
اضافه کند تلاش می کرد قیمت کالاهای 
موردنیاز مردم را در همان قیمت نگاه دارد 
و اجازه ندهد افزایش پیدا کند. اگر دولت 
می توانست وضعیت گرانی ها را مانند سال 
گذشته نگه می داشت اتفاق خوبی در کشور 
رخ می داد. این در حالی است که تصمیمات 
دولت در زمینه افزایش نرخ دستمزد و بقیه 
تصمیمات باعث شده که مردم کشور نسبت 
به سال گذشته با گرانی بیشتری مواجه 
باشند. هنگامی که یک کارفرما باید50 

درصد حقوق کارگران خود را افزایش بدهد به معنای این است که وی 
مجبور است با بیمه در حدود75 درصد بیشتر به کارگر خود دستمزد 
بدهد. درنتیجه تصمیم می گیرد قیمت کالای خود را صد درصد افزایش 
بدهد تا بتواند تراز مالی خود را تنظیم کند. در چنین شرایطی فشار 
اصلی اقتصادی روی خریدار می آید. مسئول اقتصادی تیم دولت آقای 
مخبر است و ایشان باید نسبت به تصمیماتی که در دولت گرفته می شود 
پاسخگو باشد. در شرایط کنونی اغلب کارگران در وضعیت نامناسب 
اقتصادی زندگی می کنند و بسیاری از مغازه داران با رکود مشتری 
مواجه هستند. از سوی دیگر بیکاری در جامعه در حال افزایش است. 
وضعیت به شکلی شده که شرکت های خصوصی یا به حالت نیمه تعطیل 

درآمده اند و یا اینکه مجبور شده اند کارکنان خود را اخراج کنند. شرایط 
اقتصادی مردم تأثیرمستقیمی در تحولات اجتماعی یک جامعه خواهد 
داشت. این مسأله تنها مختص به ایران نیست و بلکه در همه کشورهای 

جهان وجود دارد. 
  این احتمال وجود دارد که دولت در 
آینده نزدیک با امضای برجام تحریم ها 
باعث  می تواند  برجام  آیا  کند.  لغو  را 
افزایش سرمایه اجتماعی و بهبود وضعیت 

اقتصادی مردم باشد؟
 برجام مشکلی از جامعه ما حل نمی کند. 
مشکل ما برجام نبوده که بتوان با یک توافق آن 
را حل کرد. برجام ممکن است در کوتاه مدت 
گشایش هایی اقتصادی برای جامعه به همراه 
بیاورد اما نمی تواند چالش های اجتماعی امروز 
ما را مرتفع کند و سرمایه اجتماعی را افزایش 
بدهد. اعتماد اجتماعی ارتباطی به برجام ندارد. 
دولت ها اگر می خواهند اعتماد عمومی را افزایش 
بدهند باید شایسته سالاری را در دستور کار خود 
قرار بدهند و از کسانی در مدیریت کشور استفاده 
کنند که از توانایی حل مشکلات مردم برخوردار 
باشند. اقتصاد بخشی از سرمایه اجتماعی را 
شکل می دهد و نه همه آن. برجام نمی تواند 
امنیت فکری مردم را به آنها برگرداند. نکته 
دیگری که در این زمینه وجود دارد این است 
که متأسفانه در کشور ما در سال های اخیر 
اعتماد به آینده اقتصادی کاهش پیدا کرده است. 
امروز کسی که پولدار است امید به آینده ندارد، 
کسی که تحصیل می کند به پیدا کردن شغل مناسب امید چندانی 
ندارد و کسی که ازدواج می کند امیدی به این مسأله ندارد که بتواند 
ازنظر اقتصادی زندگی خود را تأمین کند. در چنین شرایطی نمی توان 
خوشبین بود. به همین دلیل نیز اگر قصد داشته باشیم کشور خود را 
از نظر امید به آینده با کشورهای دیگر مقایسه کنیم باید به این نکته 
توجه کنیم که کدام کشورها در وضعیتی شبیه به ما زندگی می کنند. 
بر اساس آمارهایی که مددکاران اجتماعی در ایران تهیه  کرده اند بیش 
از70 درصد مردم ایران دچار بی اعتمادی هستند. این بی اعتمادی از 
نزدیکان و آشنایان آغاز می شود و درنهایت به ساختارهای مدیریتی 

جامعه می رسد. 
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یــادداشــت
 ایران در موضع قدرت

برجام امروز در مرحله بسیار خاص و ویژه  ای است. 
مرحله ای دشوار، حساس و خطیر که باید با احتیاط در 
آن عمل کرد. به دلیل اینکه آمریکایی ها که بارها مذاکره 
کردند علاقه مندند در این گفت وگوهای کوچک و فشرده 
انواع شگردهایی که مبتنی بر مسائل خاصی است را به 
کارگیرند و آن مسائل و رفتارها را اجرا کنند.  از طرف 
دیگر آمریکایی ها علاقه مند هستند که طرف مقابل خود 
را تا می توانند خسته کنند. آنها خواستار این هستند که 
در لابه  لای این چانه زنی ها امتیازاتی را که می خواهند 
کسب و امتیازات لازمه را واگذار نکنند.  از همه مهم تر 
اینکه علاقه مند نیستند که نتیجه مذاکرات به معنای 
شکست آمریکا و پیروزی ایران تلقی شود. همه این 
موافقت نکردن ها و وقت کشی ها مبتنی بر این نگرانی 
است.  اما مهم ترین بحثی که در تحلیل باید در نظر گرفت 
این است که کل این مرحله در مسیر انفعال آمریکایی ها 
قرار دارد. یعنی از زمانی که آمریکایی ها اعلام کردند که 
سیاست فشار حداکثری اشتباه فاحش بوده از آن زمان در 
فاز انفعال حرکت می کنند. لذا پس از آنکه نیازهای شان 
بیشتر شده اکنون در مسیر ضعف و ناتوانی و موضع 
ملتمسانه برای حل مسائل پیش می روند. دیگر اینکه اروپا 
به هیچ وجه همراه آنها نیست و چین و روسیه نیز به شدت 
در مقابل سلطه طلبی ها و امتیازخواهی آنها ایستادند. 
لذا آمریکایی ها واقعا با تمام وجود خواهان پایان قضیه و 
امضای توافق هستند. در اینجا این ایران بوده که سال ها 
مقاومت کرده و همچنان نیز مقاومت خود را ادامه می دهد 
و فریب آنها را نخورده است. برای ایران باید مسلم شود که 
ما در موضع بسیار خوبی قرار داریم و هیچ نگرانی از بابت 
زمان بر بودن قضیه و از اینکه دنیای غرب به ما امتیاز دهد 
یا ندهد نداریم. لذا امروز در موقعیتی مقتدر قرار داریم 
اما آنها هرچه به انتخابات آمریکا نزدیک می شوند بیشتر 
متمایل هستند که مساله برجام پایان پذیرد و به توافق 
برسند تا بتوانند از آن به عنوان یک برنده ای در انتخابات 
کنگره استفاده کنند. اروپایی ها نیز درصددند تا هر طور که 
شده این مذاکرات هرچه سریع تر به نتیجه برسد و توافق 
حاصل شود تا بتوانند ضعف خود در انرژی اروپا را که به 
جهت تحریم های روسیه به وجود آمده از طریق نفت و گاز 
ایران جبران کنند. به نظر می رسد که این مرحله بسیار 
خاصی است که از سوی همه رسانه ها رصد می شود اما 
چون توجه عمومی به این مساله است آمریکایی ها درصدد 
پنهان کردن ضعف، امتیازدهی و انزوای خود هستند. 
امروز آمریکا منزوی شده و ناگزیر شده که خواسته های 
اسرائیل را نادیده بگیرد. لذا می توان به این مساله اشاره 
کرد ما در موقعیت قوی و پیروزی بزرگی هستیم که نه 
صرفا به جهت موفقیت در مذاکرات بلکه به جهت مقاومت 
43 ساله است. اگر آمریکایی ها توافق کنند و بپذیرند 
در واقع اعتراف می کنند که طی 43سال گذشته همه 
سیاست هایشان در مسیر غلط بوده و اشتباه کردند که این 

بسیار مهم است. 

نگـــــاه
 کلید خوردن تحرکات انتخاباتی
 معطوف به انتخابات 1404 و1402

از لاریجانی و عارف تا مطهری و احمدی نژاد 
نگاهی به اظهارنظر ها و اقدامات چهره های سیاسی در دو 
جناح کشور نشان می دهد که تحرکات انتخاباتی چه برای 
انتخابات مجلس ۱40۲ و چه برای ریاست جمهوری ۱404 
آشکار و پنهان استارت خورده و حالا دیگر کمتر کسی می گوید 
فعلا برای ورود به انتخابات زمان باقی است. قرن نو نوشت: اما 
این فعالیت ها از سوی بسیاری از فعالان سیاسی و افراد مطرح 
در هر دو جناح سیاسی کشور با نگاه به رویکرد شورای نگهبان 
در دو انتخابات مجلس یازدهم و ریاست جمهوری سیزدهم 
دنبال می شود. در مقطع انتخابات مجلس یازدهم اگرچه دامنه 
ردصلاحیت ها در جریان اصلاح طلب بیشتر بود اما در انتخابات 
ریاست جمهوری سیزدهم ردصلاحیت های چهره های شاخص 
اصولگرا را هم دربرگرفت تا اصلاح طلبان و اصولگرایان درد 
مشابهی را حس کنند. حالا درحالی که بررسی قانون انتخابات 
کشور در دستور کار است سؤال بسیاری این است که شورای 
نگهبان چه روندی را در انتخابات آینده در پیش خواهد گرفت؟ 
از انتخابات گذشته تاکنون تغییر چندانی در ترکیب شورای 
نگهبان ایجاد نشده تنها سه حکم رهبری برای فقهای شورای 
نگهبان صادر شد و البته مجلس به سه حقوقدان نیز رأی اعتماد 
داد. اما اخیراً هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان در 
نشست خبری اظهاراتی کرد که پالس هایی به دو جناح سیاسی 
بود و به دنبال خود سؤالاتی را نیز در پی داشت. وی با اشاره به 
اینکه در شورای نگهبان هیچ دسته بندی در زمینه سیاسی 
نداریم و حضور همه گرایش های سیاسی را در چارچوب قانون 
در انتخابات مغتنم می دانیم گفت: بسیار علاقه مندیم انتخابات 

مجلس آینده با قانون اصلاحی برگزار شود. 
  احراز صلاحیت ردصلاحیت شدگان نام آشنا؟

اگرچه شورای نگهبان برخی از سیاسیون را در انتخابات 
مجلس یازدهم و ریاست جمهوری سیزدهم رد صلاحیت کرد 
اما در میان رد صلاحیت شدگان چهره های آشنایی چون علی 
لاریجانی، اسحاق جهانگیری، علی مطهری، مسعود پزشکیان 
و... دیده می شد که این سؤال را پیش می آورد که آیا این افراد بار 

دیگر تأیید صلاحیت خواهند شد؟ 
  رویکرد اصلاح طلبان به انتخابات 

دیگر  که  باورند  این  بر  اصلاح طلب  فعالان  برخی از 
اصلاح طلبان قادر نیستند حتی با رویکرد های سلبی و تمرکز 
بر رأی اعتراضی، بدنه اجتماعی خود را با کاندیدا های حداقلی 
و خروجی شورای نگهبان همراه سازند. از این رو این عده تأکید 
دارند که اگر شرایط مانند گذشته تکرار شود روند گذشته را 
ادامه می دهند. عده ای دیگر برخلاف این عده تأکید دارند 
از جمله مصطفی هاشمی طبا، فعال سیاسی اصلاح طلب در 
این باره گفت: این موضوع که شورای نگهبان چه تصمیماتی 
درباره افراد می گیرد به این شورا برمی گردد؛ اما اصلاح طلبان 
باید در انتخابات حضور داشته باشند و برنامه ارائه کنند. در 
این میان برخی از اصلاح طلبان نیز تأکید دارند که علاوه بر رد 
صلاحیت های شورای نگهبان آن ها با چالش هایی مانند ترمیم 
اعتماد عمومی و بی تفاوتی مردم با شعار های حزبی و اختلاف 

میان اصلاح طلبان هم مواجه هستند. 
  خیال راحت اصولگرایان

اما جریان اصولگرا با توجه به تجارب قبلی، خود را پیروز 
میدان می داند مانند مرتضی طلایی که می گوید: »اگر تمامی 
تشکیلات ذیل جریان اصولگرا وارد عرصه رقابت انتخاباتی 
شوند، مردم دیگر اقبالی به شعار های اصلاح طلبان از خود نشان 
نخواهند داد.« اما آنچه طلایی ذکر کرد، دارای مهر تأیید از سوی 
همه جریان های اصولگرا نیست چنانکه در انتخابات مجلس 
دهم نام اصولگرایان برجسته ای مانند علی لاریجانی در لیست 

اصلاح طلبان هم ذکر شد. 
  تحرکات چراغ خاموش 

با این حال به نظر می رسد این امکان وجود دارد که در میان 
رد صلاحیت شدگان افرادی باشند که بار دیگر برای حضور در 
انتخابات مجلس و ریاست جمهوری وارد صحنه شوند. علی 
لاریجانی از جمله چهره هایی است که گفته می شود بار دیگر 
قصد فعال شدن برای انتخابات ۱40۲ و حتی ۱404 را دارد. او 
به رغم سال ها ریاست بر مجلس، صداوسیما و دبیری شورای 
عالی امنیت ملی از گردونه رقابت انتخابات ریاست جمهوری 
گذشته خارج و تأیید صلاحیت نشد. علی لاریجانی در نامه ای 
30 صفحه ای خطاب به سران قوای سه گانه، موضوع ردصلاحیت 
دور از انتظار خود را به بحث کشیده و نسبت به حکم شورای 
نگهبان اعتراض و تأکید کرد که رویه موجود را به صلاح نمی داند. 
بسیاری بر این باورند با توجه به اظهارات مقام معظم رهبری در 
مورد او ممکن است او بدون آنکه پا را روی خطوط قرمز نظام 
بگذارد، هوشمندانه وارد انتخابات شود. محمدرضا عارف هم از 
چهره های اصلاح طلبی است که تحرکاتی انتخاباتی را در پیش 
گرفته است و برخی پیش بینی ها حکایت از فعال شدن او برای 
حضور در انتخابات مجلس ۱40۲ دارد.  از علی مطهری، اسحاق 
جهانگیری، محمود صادقی، مسعود پزشکیان، همتی و... نیز به 
عنوان چهره هایی که ممکن است با هدف انتخابات مجلس یا 
ریاست جمهوری وارد گود شوند نام برده می شود. در این میان 
برخی پیش بینی ها حکایت از آن دارد که محمود احمدی نژاد 
و برخی یارانش نیز به عنوان یک چهره حاشیه ای وارد گود 

رقابت های انتخاباتی شوند. 
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جعفر قنادباشی
تحلیلگر مسائل بین الملل

خبـــــر
تامین آب شرب ۵ میلیون خوزستانی

سخنگوی دولت گفت: در طرح آبرسانی غدیر آب شرب 
باکیفیت حدود 5 میلیون نفر از مردم خوزستان تامین می شود. 
علی بهادری جهرمی در حساب کاربری خود در توییتر 
نوشت: »طرح غدیر با کار جهادی به جای 3۶ ماه، حدودا ۹ 
ماهه به بهره برداری رسید. با این اقدام، آب شرب باکیفیت 
حدود 5 میلیون نفر از مردم خوزستان در ۲۶ شهر و بیش از 
۱000 روستا تامین خواهد شد.« پروژه آبرسانی غدیر استان 
خوزستان با حضور آیت ا... رئیسی و به منظور آبرسانی به ۲۶ 
شهر و ۱000 روستای این استان افتتاح شد. رئیس جمهور 
در مراسم بهره برداری رسمی از این طرح، گفت: خرسندم که 
امروز طرحی را افتتاح می کنیم که پیش بینی می شد حداقل 3 
الی 4 سال طول بکشد اما به دست توانای مهندسان و کارگران 

و مدیران جهادی در مدت ۱0 ماه به نتیجه رسیده است. 

دولت در زمینه مسائل 
اقتصادی هنوز تصمیم 
مهم و تأثیرگذاری 
نگرفته که در زندگی 
مردم تأثیرگذار باشد. 
اینکه حقوق کارمندان 
و کارگران افزایش 
پیداکرده به معنای این 
نیست که وضعیت مردم 
بهتر شده است. به میزان 
اینکه حقوق کارمندان 
و کارگران بیشتر شده 
میزان تورم و گرانی نیز 
بیشتر شده است. حتی در 
مواردی میزان  گرانی ها 
چندین برابر حقوق 
کارگران و کارمندان است

در شرایط کنونی 
برخی از مدیرانی که به 
کار گرفته شده اند درک 
درستی از مفهوم توسعه 
اجتماعی ندارند و این 
مفهوم در بین بازی های 
سیاسی گم شده است. 
امروز سخنانی که از 
زبان برخی نمایندگان 
مجلس گفته می شود که 
برخلاف خواست مردم 
است. در یک سال گذشته 
نمایندگان قوانینی را 
تصویب کرده اند که 
در زندگی مردم تأثیر 
نداشته است 

 بهشتی پور: 

سفر وزیر خارجه به دلیل میانجی گری 
میان روسیه و اوکراین بود

یک کارشناس مسائل بین الملل در ارزیابی سفر 
امیرعبداللهیان به روسیه گفت: ایران و روسیه حداقل در 
دو سال اخیر رفت و آمدها را در سطح بالا ادامه می دهند 
و یک گشایش اساسی در روابط ایران و روسیه به وجود 
آمده است. قبلا در بخش اقتصادی با وجود ظرفیت های دو 
کشور این موارد فعال نمی شد که به دلیل ملاحظه روسیه 
که به دنبال تحریم ها علیه ایران بود، این اتفاق کمتر رخ 
می داد. حسن بهشتی پور اظهار داشت: امروز خود روسیه 
تحریم شده و آن ملاحظات از بین رفته و توجه روسیه به 
افزایش ارتباط با ایران و البته چندین کشور دیگر از جمله 
ترکیه، امارات، عربستان، مالزی، اندونزی و برخی کشورهای 
آفریقایی و آمریکای لاتین بوده و این روابط گسترش پیدا 
کرده است. وی افزود: ایران نیز در سفرهای لاوروف به 
تهران و امیرعبداللهیان به مسکو موضوعاتی مثل همکاری 
دو کشور برای دور زدن تحریم ها، طرح شمال جنوب 
که هند را به روسیه و بازارهای شرق اروپا وصل می کند، 
مطرح کرده است. به هر حال روسیه یک توجه ویژه نشان 
داده در حالی که در گذشته این طرح را به خوبی پیگیری 
نمی کرد. به ویژه بخش ریلی آن که از رشت به آستارا 
پیش بینی شده بود، مدت ها متوقف شد و امیدواریم در 
دوره جدید راه بیفتد. همچنین در این سفر حمل و نقل 
دریایی در خزر از بندر انزلی به آستارا تا آذربایجان یکی 
از موضوعاتی ا ست که پیگیری شد. بهشتی پور بیان کرد: 
یکی از بحث های جدید این سفر، میانجیگری بین روسیه و 
اوکراین به درخواست مکرون بود. البته در اصل درخواست 
مکرون از رئیس جمهور ما بوده است و از ایران درخواست 
کرده به دلیل روابط خوبی که با روسیه دارد، بین روسیه 
و اوکراین میانجیگری کند. وی ادامه داد: موضوعی که در 
نشست خبری لاوروف مطرح شد این بود که او خواست به 
کنایه بگوید طرف های اروپایی می خواستند با جنگ در 
اوکراین گروکشی کنند. البته بعید می دانم این بهانه ای 
برای اروپایی ها باشد زیرا لاوروف اعلام کرد ما همه جوره 
موافق توافق هستیم و از توافق استقبال می کنیم.  این 
تحلیلگر مسائل بین الملل عنوان کرد: به نظر می رسد 
مهم ترین موضوع امیر عبداللهیان در این دوره از گفت وگوها 
علاوه بر موضوعات همیشگی مثل همکاری شمال جنوب، 
ریل رشت آستارا و توسعه اقتصادی، مساله میانجیگری 
ایران بین روسیه و اوکراین بود که باید دید طرف اوکراینی 
چه واکنشی نشان می دهد و اصولا طرف روسیه با طرح 

توقف شش ماهه جنگ بر سر میز مذاکره می آید یا خیر. 

دریچـــــه

آرمان ملی-  احسان انصاری: یکی از شعارهای اصولگرایان برای حمایت از آقای رئیسی در انتخابات ریاست جمهوری افزایش سرمایه اجتماعی به سود این جریان سیاسی بود. از سوی دیگر آقای 
رئیسی نیز در انتخابات ریاست جمهوری روی افزایش سرمایه اجتماعی و اعتماد اجتماعی تأکید کرد. با این وجود هنوز مشخص نیست دولت در زمینه مسائل اجتماعی و به خصوص افزایش 
سرمایه اجتماعی چه اقداماتی انجام داده و آیا اقداماتی که در این زمینه انجام داده به افزایش سرمایه اجتماعی منجر شده یا خیر. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی موضوع سرمایه اجتماعی 
در دولت سیزدهم با دکتر مصطفی اقلیما، جامعه شناس و آسیب شناس اجتماعی گفت وگو کرده است. اقلیما معتقد است: » برجام مشکلی از جامعه ما حل نمی کند. مشکل ما برجام نبوده که 
بتوان با یک توافق آن را حل کرد. برجام ممکن است در کوتاه مدت گشایش های اقتصادی برای جامعه به همراه بیاورد اما نمی تواند مشکلات اجتماعی امروز ما را مرتفع کند و سرمایه اجتماعی 
را افزایش بدهد. اعتماد اجتماعی ارتباطی به برجام ندارد. دولت اگر می خواهد اعتماد عمومی را افزایش بدهد باید شایسته سالاری را در دستور کار خود قرار بدهد و از کسانی در مدیریت 
کشور استفاده کند که از توانایی لازم برای حل مشکلات مردم برخوردار باشند. اقتصاد بخشی از سرمایه اجتماعی را شکل می دهد و نه همه آن...« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 دکتر مصطفی اقلیما در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

نباید سرمایه اجتماعی را به اقتصاد گره زد
     برجام نمی تواند سرمایه اجتماعی را  افزایش بدهد                                                                                           مردم  بیش  از  هر  چیز  به  امنیت  فکری  نیاز  دارند                                  

     سرمایه اجتماعی ثروت نامریی کشور است                                                                                       اگر دولت قیمت ها را مانند سال گذشته نگه داشته بود کار بزرگی کرده بود

 

  هفته قبل رئیس جمهور کنفرانس خبری با حضور اصحاب 
رسانه برگزار کرد. نفس برگزاری چنین کنفرانس رسانه ای از 

سوی رئیس جمهو را چگونه ارزیابی می کنید؟
بـــــه  ی رئیس جمهور  هـــــا د ر و ستا د

ماهـــه دولت  همزمان با هفته ۱۲ 
پرداختند.  برگزاری دولت  نفس 
مطلوب است و این کنفرانس بسیار 
از شرایط کشور موجب درک بهتر 
از چندگاهی در می شود. ایشان هر 
نــــــد رسانه ملی حاضـــر  می شو

گــــــو با مــــــردم رو در رو  گفت و

می کنند. خبرنگاران نیز عموما در چنین برنامه هایی سوالات از پیش 
تعیین شده ای را که عموما چالشی نیست، می پرسند. اما کنفرانس 

خبری وی با حضور اصحاب رسانه با سوالات متعدد، مطلوب بود. 
  این مورد که شما اعلام کردید نقطه قوت کنفرانس بود؛ 
اما از قرار معلوم برخی  انتقاداتی به این کنفرانس خبری  
وارد دانسته اند تا چه میزان این کنفرانس را منطبق پاسخ به 

پرسش های جامعه می دانید؟
آمار و ارقامی که مشاوران آقای رئیسی در اختیار ایشان قرار داده 
بودند؛ توسط آقای رئیس جمهور به پیشگاه افکار عمومی اعلام شد. 
مردم آمارها را به خوبی احساس می کنند. برای نمونه ایشان اعلام 
کردند که دولت سیزدهم تورم ۶0 درصد را تحویل گرفته است. کدام 
مرکز آمار رسمی کشور اعلام کرده که در ایران در سال قبل تورم 
۶0 درصد بوده است؟ آیا مرکز آماربانک مرکزی چنین داده هایی را 
منتشر کردند؟ آمار تورم در آن سال وجود دارد. البته احتمالا چنین 
آمارهایی توسط زیر مجموعه دولت سیزدهم بیان شده است. از این 
منظر رئیس جمهور باید نوعی بازبینی در تیم خود حداقل از نظر آماری 

انجام دهند. 
  اگر مبنای اعلام آمار را درست بدانیم آیا ادعای کسانی که 
چنین آماری را در اختیار رئیس جمهور قرار داده اند مبنی بر 

اینکه تورم کاهش یافته با واقعیت های جامعه مطابقت دارد؟
 آقای رئیس جمهور اعلام کردند، دولت وی توانسته ظرف ۱۲ ماه 
گذشته ۲0 درصد از میزان تورم بکاهند و اکنون تورم 40 درصد است. 
زمانی که آقای رئیسی دولت را تحویل گرفت، برنج کیلویی چند بود و 
اکنون یک کیلو برنج چه میزان ارزش دارد؟ لبنیات، تخم مرغ و مرغ 
چقدر قیمت داشت و در حال حاضر چقدر است؟ مردم به خوبی 
می دانند که تورم در این دولت در مقایسه با قبل کاهش یافته یا بر آن 

افزوده شده است. 
  رئیس جمهوری اعلام کردند که به صورت روزانه 
وضعیت معیشت مردم را مورد بررسی قرار      می دهند. آیا 
ممکن است در این بررسی هم آمار دقیقی در اختیار 
ایشان قرار نگیرد و نوعی پالایش در آمارها صورت 

گرفته باشد؟
من پیشنهاد می کنم رئیس جمهور خود برخی آمارها را بررسی کنند. 
مصرف گوشت در ایران نسبت به سال گذشته نصف شده است. این 
مورد باید توسط خود رئیس جمهور از تعاونی های دامداران و دامپروران 
و گوشت فروشان سوال شود، در این صورت آقای رئیسی با واقعیت ها 
بیشتر آشنا خواهند شد و به درک  دقیق تری از واقعیت های آماری 
جامعه می رسند. ایشان می توانستند به جای تورم تحویلی ۶0 درصد از 
تورم ۱00 درصد و به جای تورم کنونی 40 درصد تورم ۲0 درصدی را 
عنوان کنند. کسی که نمی خواهد حرف آقای رئیس جمهور را برگرداند 
.همان طور که مشاهده کردیم رهبر معظم انقلاب هم نسبت به برخی 

موارد از جمله افزایش قیمت مسکن به دولت تذکراتی دادند. 
  در این کنفرانس ریاست جمهوری از بهبود سرعت اینترنت 
سخن گفتند و اینکه تلاش هایی در حال انجام است تا عقب 
ماندگی های گذشته جبران شود. شما به عنوان یک فعال 
سیاسی تا چه میزان افزایش سرعت اینترنت را واقعی می دانید؟

 اکثریت مردم با اینترنت سر و کار دارند و همه می دانیم که سرعت 
اینترنت در مقایسه با دولت قبل ضعیف تر شده است. رئیس جمهور عدم 
توسعه زیرساخت ها در گذشته را علت کاهش سرعت اینترنت عنوان 
کرده اند. من انتظارم از مسنولان  این است که در موارد آماری با ارقام 
صحیح تر و دقیق تر با مردم سخن بگویند. همه می دانند سرعت اینترنت 
در دولت قبل در مقایسه با گذشته چند برابر شد. در حال حاضر بسیاری 
از سخنان  مسئولان طی چند جدول آماده شده و در اختیار افکار عمومی 
قرار گرفته است. نه تنها ایرانی ها این موارد را مطالعه می کنند بلکه خارج 
از کشور نیز این موارد را بررسی  می کنند. مهمتر از همه خود مردم در 
برابر این سخنان چه می گویند؟ مردمی که روز به روز سفره خود را 
کوچک تر می بینند و روز به روز فشارها را بر خود افزایش یافته می یابند، 
چگونه این آمارها را می پذیرند؟  دولت اعلام کرد که اجازه نخواهند داد 
قیمت دارو افزایش یابد. برخی دارو ها صد درصد و برخی 50 درصد و 

کمترین قیمت دارو 30 درصد افزایش یافته است. 
  دولت وعده داده که سالانه یک میلیون مسکن خواهند 

ساخت این وعده چه میزان قابلیت تحقق دارد؟

 دولت این وعده را داده که تا این لحظه عملی نشده زیرا اساسا 
ظرفیت های تولید مصالح نمی تواند در این میزان باشد، ضمنا  دولت 

اعلام کرده  قیمت مسکن کاهش می یابد.  
اما از سال گذشته تا به امروز قیمت مسکن 
کاهش یافته است یا افزایش؟ از اینکه بگذریم 
یک سوم مردم ایران اجاره نشین هستند و در 
همه دولت ها هم دوران سختی را گذرانده اند. 
اجاره نشین ها نرخ اجاره را در یک سال 
در  می کنند.  توصیف  کمرشکن  گذشته 
گذشته مردم از شمال شهر به مرکز شهر و 
نهایتا به جنوب شهر می آمدند اما اکنون نه 
تنها این مورد تشدید شده بلکه اجاره نشین ها 
با سرعت بیشتری به شهرهای حاشیه ای کوچ 
کرده اند. حتی شنیده می شود بازار اجاره در 
روستاها گرم شده است.  دولت قول داده 
برای جوانان شغل ایجاد کنند. سال گذشته 
حدود 8۹ هزار ردیف شغلی کاهش پیدا کرد. 
در ارتباط با مسکن تازه آغاز کرده اند که فلان 
ارگان زمین بدهد، این درحالی است که نه 
تنها دولت بلکه همه ارگان ها یکدست هستند 
و هیچ مانعی بر سر راه  نیست. البته خدا مزد 
دل دولت های قبل به ویژه دولت یازدهم و 
دوازدهم را بدهد که با تمام مخالفت ها با آن 
شرایط کشور را اداره کرد و تعهدات دولت 
احمدی نژاد را هم در زمینه مسکن مهر 
اجرا کرد. البته من مدافع دولت قبل نیستم 
بلکه مدافع خدمت و  حق گویی و حق جویی 

هستم. قرآن می فرماید هر حرفی از دهان شما خارج می شود دو ملک 
آن را ثبت می کنند . تورم محصولات غذایی در همین ماه گذشته به 8۹ 
درصد رسیده است. این تورم را مردم تحمل می کنند. آیا می دانید که 
مصرف لبنیات در کشور کاهش پیدا کرده؟ یک شکارچی اعلام کرده 

بود که گراز می زنیم و مردم هم کیلویی ۶0 هزار تومان بابت آن پول 
می دهند. مردمی که مصرف میوه و گوشت و لبنیات آنها نصف شده و 
در آینده دچار بیماری می شوند. وقتی موارد 
مورد نیاز یک انسان تامین نشود بیماری 

سراغ او می آید. 
 بالاخره دولت هم شرایط خوبی 
تحویل نگرفته و این آمارها هم وجود 
دارد و چه رئیس جمهور اعلام کند و یا 
نه گرانی هست. شاید  دولت قصد دارد 
با دادن این آمارها نوعی امید را در دل 

مردم به آینده بهتر ایجاد کنند؟
و  برنامه  سازمان  نظر  زیر  آمار  مرکز 
بودجه آمار بدهد قابل قبول است. آن آمار 
نشان می دهد که تورم روبه کاهش نیست. 
ما امیدواریم شرایط کشور به دست آقای 
رئیسی بهتر شود. بارها گفته ایم که آقای 
رئیس جمهور برنامه اقتصادی خود را اعلام 
کنند. یک شرکت معمولی خصوصی دارای 
برنامه یک ساله است شما برنامه اقتصادی 
را بیان کنید تا مردم آن برنامه را بخوانند و 
کارشناسان اقتصادی کشور روی آن نظر 
بدهند. به نظر من آقای اژه ای سال ها قبل 
سخن خوبی گفتند. این سخن با واقعیت 
تطبیق می دهد. آقای اژه ای گفتند اگر این 
جمله را از دولتمردان بگیرید هیچ حرفی 
ندارند و فقط می گویند خرابی ها تقصیر دولت 
قبلی است. شاید این جمله سه چهار ماه اول 
دولت ها خریدار داشته باشد. دولت یک سال است خود برنامه اجرا 
می کند. سال دیگر خود لایحه بودجه خواهد داد. آیا سال دیگر هم 
کسری بودجه یا تورم یا رشد نقدینگی را می خواهند به دولت قبل حواله 

دهند. مردم چنین مواردی را نمی پذیرند. 

محمدرضا خبار درگفت وگو با »آرمان ملی«: 

کار به جایی رسید که بازار اجاره روستا گرم شده است
       قرار بود سالانه یک میلیون مسکن بسازند، هنوز زمین آن را هم تهیه نکرده اند

به نظر من آقای اژه ای 
سال ها قبل سخن خوبی 
گفتند. این سخن با واقعیت 
تطبیق می دهد. آقای اژه ای 
گفتند اگر این جمله را از 
دولتمردان بگیرید چیزی 
برای گفتن ندارند و فقط 
می گویند خرابی ها تقصیر 
دولت قبلی است. شاید 
این جمله سه چهار ماه اول 
دولت ها خریدار داشته 
باشد. دولت یک سال است 
خود برنامه اجرا می کند. 
سال دیگر خود لایحه 
بودجه خواهد داد. آیا سال 
دیگر هم کسری بودجه یا 
تورم یا رشد نقدینگی را 
می خواهند به دولت قبل 
حواله دهند. مردم چنین 
مواردی را نمی پذیرند

خبری  نس  کنفرا یی:  اسقا احسان  ملی-   آرمان 
رئیس جمهور از سوی برخی منتقدان با نقدهایی روبه رو 
شده است. رئیس جمهور در کنفرانس خبری خود اعلام 
کرد که تورم 60 درصدی از دولت قبل تحویل گرفته و 
اکنون به رغم حذف ارز مرجع تورم در مرز 41 درصد است. 
از این منظر برخی  همچون عباس عبدی اعلام کردند 
که اساسا تورم های اعلامی از سوی  دولت جنبه دقیقی 
ندارد. »آرمان ملی« در این ارتباط با محمدرضا خباز، 
فعال سیاسی اصلاح طلب به گفت وگو پرداخته که در 

ادامه می خوانید. 

 

اگر ماه های اول استقرار  دولت فقط در صحن »بهارستان« و میان 
نمایندگان زمزمه در گوشی می شد، اکنون، کاملا عیان شده و نه 
فقط در موضع گیری های  انتقادی متعدد و صریح نمایندگان بازتاب 
یافته، بلکه سخنان و عملکرد قالیباف نیز موجب شده تا حتی مردم 
عادی نیز به نقش قالیباف به عنوان  پیشتیبان دولت در مجلس پی 
ببرند. بارزترین گواه این تحول در مجلس، استیضاح وزیر صمت 
است که پس از گذر از هفت خوان هیات رئیسه، دقیقا در آستانه روز 

رأی گیری با وساطت و ریش سفیدی قالیباف، تعویق شد .
  آنچه گذشت

فروردین ماه امسال، نارضایتی نمایندگان مجلس از عملکرد 
فاطمی امین بالا گرفت. انتقادها از وزیر صمت زمانی آغاز شد 
که فاطمی امین، با افزایش ۱8درصدی قیمت خودروها موافقت 
کرد. تیرماه امسال، خبرگزاری فارس، در گزارشی به نقل از منابع 
موثق، از ماجرای اعمال فشارهای متعدد ۲ نفر از نمایندگان به 
فاطمی امین و به نتیجه نرسیدن آن اشاره و از ارسال پیامکی 
تهدیدآمیز به وزیر صمت برای انتصاب گزینه خود در شرکت 
صنعتی و معدنی چادرملو پرده برداشت. ادعایی که از سوی وزیر 
صمت تایید و سپس تکذیب شد. نمایندگان موافق استیضاح از 
وزارت اطلاعات خواستند، تهدیدکنندگان وزیر صمت را شناسایی 
کنند اما فاطمی امین طی اظهاراتی، تهدید خود از سوی نمایندگان 
مجلس را تکذیب کرد. سرانجام بعد از کش و قوس های فراوان، با 
وساطت ابراهیم رئیسی و وعده او برای معرفی دو وزیر به مجلس در 
آستانه تغییرات وزارت صمت و تشکیل وزارت بازرگانی، استیضاح 
فاطمی امین منتفی شد. در همین راستا لطف اله سیاهکلی عضو 
کمیسیون صنایع گفت »ما درصدد اصلاح امور وزارت صمت به ویژه 
موضوع تنظیم بازار کالاها و خودرو بودیم بنابراین طرح استیضاح 
وزیر صمت کلید خورد«، وی اضافه کرد: دولت پیام مجلس مبنی بر 
اینکه اداره این وزارتخانه با وزیر کنونی امکان پذیر نیست را دریافت 
کرد. سمیه محمودی، نماینده دوره های دهم و یازدهم مجلس 
شورای اسلامی درباره  لابی دولت برای جلوگیری از استیضاح 
گفته: »برای آقای فاطمی امین از سوی وزارتخانه ها خیلی لابی 
شد. من شش سال است نماینده هستم و استیضاح های زیادی را 
امضا کردم، تا حالا ندیدم از هیات دولت به من زنگ بزنند، اولین بار 
بود از اعضای هیات دولت، معاونین و وزرا، تماس گرفتند که »چرا 
استیضاح را امضا کردید« و جالب اینجاست که وقتی من توضیحاتم 
را به ایشان ارائه و موضوعات را تشریح می کردم می گفتند حق 
با شماست!«صدیف بدری، نماینده اردبیل و یکی از استیضاح 
کنندگان وزیر صمت در رابطه با پایان مهلت دو ماهه مجلس به 

دولت درخصوص استیضاح وزیر صمت و تفکیک این وزارتخانه، 
گفت: ما از دولت در این خصوص گله مند هستیم، من فکر می کنم 
دولت اراده ای برای تفکیک وزارتخانه ندارد. نماینده مردم اردبیل 
ادامه داد: طی این دو ماه ما چیزی از رفع ایرادات و مشکلات در 
این وزارتخانه ندیدیم. البته احتمال می دهم که طی هفته جاری 
وضعیت وزارت صمت تعیین تکلیف شود اما اگر چنین نشد بحث 

استیضاح مجددا به جریان خواهد افتاد. 
  فاطمی امین، زیر تیغ استیضاح

کریم حسینی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس به خبرگزاری 
فارس گفته: »دوره 3 ماهه سرپرستی آقای زاهدی وفا بر وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بیست وچهارم شهریورماه به 
پایان می رسد و وزیر پیشنهادی این وزارتخانه هفته جاری برای 
کسب رأی اعتماد به مجلس معرفی می شود«. از سویی لطف ا... 
سیاهکلی عضو کمیسیون صنایع مجلس گفته »وقتی خود آقای 
رئیس جمهور متوجه شده اند که وزارتخانه به خوبی اداره نمی شود 
و به لحاظ بزرگی باید آن را به دو وزارتخانه تبدیل کنند خُب از آنجا 
که قصد ما هم اصلاح است و نمی خواهیم کاری کنیم که بر خلاف 
مصلحت کشور باشد پذیرفتیم و دو ماه به آقای رئیس جمهور 
فرصت دادیم که این اتفاق بیفتد، حالا اینکه معاون مجلس آقای 
رئیس جمهور می آید و  اینگونه صحبت می کند باید پاسخ دهد«.

خود برای معرفی دو حالا مشخص نیست که دولت به وعده 
وزیر به مجلس پایبند خواهد 

بود؟ اگرچه تلاش هیات 
رئیسه مجلس برای ناکام 
گذاشتن استیضاح تا به 
امروز موفقیت آمیز بوده  

است. 

  آیا وزیر »صمت« از دولت می رود؟


